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Açılışından heç bir ay keçməsinə 
baxmayaraq, Bakı-Tbilisi-Qars dəmir 
yolu Ermənistanın siyasi elitasının 
kefinə əməlli-başlı soğan doğrayıb. 
Ermənistanlı şərhçi İosif Qubadyan 
açılış ərəfəsində REGNİUM informa-
siya resurslarında dərc etdirdiyi “Bakı-
Tbilisi-Qars Ermənistanı oyundan 
kənarda saxladı” məqaləsinin ikinci 
başlığında daha kəskin mövqedən 
çıxış edərək Ermənistanın Ümummilli 
Hərəkat Partiyasının nümayəndəsi, 
ictimai-siyasi xadim və yazıçı Vano 
Siradaqyanın aşağıdakı ifadəsini sitat 
gətirir: “Ermənistan böyük yollar ayrı-
cındakı hündür qayada oturmuş min il-
lik kor bayquşa dönür”. Kifayət qədər 
sərt və həm də çox dəqiq bənzətmədir. 
Ermənistan, həqiqətən, siyasi şizof-
reniyaya mübtəla olmuş isteblişmen-
tinin “Böyük Ermənistan” xülyasının 
qurbanına çevrilərək regionun artıq 
“bayquşuna” çevrilmişdir. 

Ermənistanın regionda “kor 
bayquşa” çevrilməsinin günahını 
isə heç də kənarda axtarmaq lazım 
deyil. Tarixin yaddaşında, haqqında 
elə də geniş söhbət açılmayan, məhz 
Azərbaycanın Ermənistan tərəfindən 
“dəmiryolu blokadasının” qurbanına 
çevrilməsi kimi acı həqiqətlər var. 
Bu gün istər Ermənistanın xaricdəki 
havadarları, istərsə bu dövlətin başında 
duran xəstə təxəyyüllü insanlar özləri 
bir vaxtlar Azərbaycanı blokada 
vəziyyətinə salmağa cəhd etmişdilər. 
Xatırlayırsınızsa, sovet dönəmində 
dəmir yolu Naxçıvandan Gümrüyə, 
oradan Qarsa gedirdi. Ermənistan 
hələ SSRİ-nin mövcud olduğu illərdə 

Azərbaycan dəmir yolunun Meqridən 
keçən hissəsində hərəkəti dayandırdı, 
Naxçıvana və həmçinin İrana gedən 
yolu Azərbaycanın üzünə bağladı. O 
zaman Azərbaycanın haqqını kimsə ta-
nımaq istəmədi və sonda Ermənistanın 
dəmir yolu blokadası siyasəti elə onun 
öz əleyhinə çevrildi. Bu yerdə müdrik 
dəmiryolçuların zamanın sınaqlarından 
çıxmış sözləri yada düşür: “Relsin iki 
başı var, ikisi də dəmirdəndir”. 

Ermənistan Azərbaycanın 
suverenliyinə qəsd edərək onun 
torpaqlarını işğal edəndən və Dağlıq 
Qarabağ münaqişəsini alovlandıran-
dan 25 ildən artıq vaxt keçir. Dünya 
unutmamalı idi ki, Azərbaycanın da 
öz sözünü demək vaxtı gəlib çatacaq. 
Kifayət qədər sanballı belə sözün 
biri də Bakı-Tbilisi-Qars dəmir yolu 
ideyası kimi meydana çıxdı və bütün 
təzyiqlərə, maneələrə və informasiya 
təxribatlarına baxmayaraq, reallığa 
doğru yol aldı.

Müəllif yazır: “Əvvəllər Yerevan 
Ermənistanı kənarda qoyacaq dəmir 
yolunun tikintisinə ciddi yanaşmırdı. 
2004-cü ildə Ermənistanın keçmiş pre-
zidenti Robert Köçəryan İqtisadiyyat 
İnstitutunda tələbələrlə görüşü zamanı 
arın-arxayın bəyan edirdi ki, bu dəmir 
yolu tikilməyəcək, çünki iqtisadi 
cəhətdən sərfəli deyil”. 

“Aykakan jamanak” qəzeti də 
xatırladır ki, artıq bir ildən sonra – 
2005-ci ildə Köçəryan Ermənistan 
Dövlət Universitetinin tələbələri 
ilə görüşdə bu mövzuya qayıdaraq 
bildirir: “Regionda nə qədər çox dəmir 
yolu olsa bir o qədər yaxşıdır. İstənilən 
halda bizim ərazimizdən keçən dəmir 
yolu rəqabətqabiliyyətli olacaq, çünki 
Axalkalakı-Qarsın (Bakı-Tbilisi-Qars 

nəzərdə tutulur.-İ.R.) reallaşmasına 
yönələn investisiyanı kompensa-
siya etmək üçün yüksək tariflər 
müəyyənləşdirilməlidir. Fikirləşirəm, 
buna təmkinlə yanaşmaq lazımdır, 
həm də bu layihənin reallaşmasına biz 
mane ola bilmərik”. 

Eks-prezidentin dediklərindən 
zaman ancaq onu təsdiqlədi ki, 
onlar həqiqətən bu yolun tikintisinə 
mane ola bilmədilər. Amma buna 
çox böyük yerlərdən, hətta Amerika 
Konqresindən, əvvəldə qeyd etdiyimiz 
kimi, maneələr yaratmağa cəhdlər 
oldu. Bu, Ermənistan hakimiyyətinin 
bəd niyyətinin göstəricisi idi. 
Köçəryanın mətbuat katibi olmuş Vik-
tor Soqomonyan bunu təsdiqləyərək 
bildirirdi ki, Ermənistan bütün müm-
kün vasitələrlə bu dəmir yolunun tikin-
tisi proqramına mane olmağa çalışdı, 
lakin “bu ölkələrin daxili işlərinə daha 
artıq qarışmaq və proqramın reallaş-
masına imkan verməmək mümkün 

deyil”. Burunlarından uzağı görməyən 
rəhbərliyi müdafiə etmək üçün Soqo-
monyan da “bu yolun heç bir iqtisadi 
əsaslandırılmasının olmadığını və 
yalnız siyasi məqsəd daşıdığını” bildir-
mişdi. 

İosif Qubadyan şərhində belə 
bir sual qoyur: “Niyə hakimiyyət 
mənsubları bu dəmir yolunun “bütün 
mümkün vasitələrlə” reallaşma-
sına mane olmağa çalışırdılar?” 
Məsələ burasında idi ki, bu marşrut 
dünənə qədər region üçün mühüm 

əhəmiyyət daşıyan “əvəzolunmaz” 
Tbilisi-Gümrü-Qars dəmir yolunun 
funksiyasını tam əvəz edirdi. Yəni 
Ermənistanın qonşuları öz aralarındakı 
dəmiryol əlaqələrini yalnız Qars-
Gümrü hissəsi ilə təmin edə bilərdilər, 
lakin Ermənistan-Türkiyə arasındakı 
problemlərə görə bu yol 25 ildir ki, 
fəaliyyət göstərmir. 

Ermənistanın iqtisadi icmalçısı 
Ayk Gevorkyan isə məsələnin iqtisadi 
tərəfini şərh edərkən, Ermənistan 
buna qarşı hansı addımı ata bilər? 
sualına aydınlıq gətirməyə çalışır: 
“Ermənistan hakimiyyəti Bakı-Tbi-
lisi Qars dəmir yoluna qarşı İran-
Ermənistan dəmir yolunu qoymaq 
istəyirdi. Daha doğrusu, onun haqqın-
da qaldırdığı səs-küyü. Bu, Serj Sar-
kisyanın hələ 2008-ci ilin oktyabrında 
“yaxın illərdə” işləyəcəyini bəyan etdi-
yi həmin dəmir yoludur. İşləmədi və 
işləyə də bilməzdi. Yumşaq desək, bu 
iqtisadi cəhətdən sərfəli layihə deyildi. 

Ancaq Serj Sarkisyanın bəyanatından 
sonra bu yolun tikintisi ilə bağlı 
məsələlər 2016-cı ilə qədər hökumətin 
bütün proqramlarına daxil edilmişdi. 
Yalnız hökumətin ötən il qəbul etdiyi 
proqramda İran-Ermənistan dəmir 
yolunun tikintisi ilə bağlı məsələlər 
çıxarılmışdı”.

Başqa bir yazar, “Aravot” 
qəzetinin müxbiri Emma Qabrielyan 
isə yazır: “2015-ci ilin iyununda 
“Rusiya Dəmir Yolları” ASC-nin 
prezidenti Vladimr Yakunin bəyan 

etmişdi ki, İran-Ermənistan dəmir yolu 
xəttinin tikintisi layihəsinin heç bir 
səmərəsi yoxdur, “bu, divarda dalana... 
qonşu evin divarına pəncərə açmağa 
bənzəyir”.

Başqa bir variant – İranla normal 
avtomobil yolu ola bilərdi. Bunun 
üçün artıq mövcud olan bir çox 
sahələrdə körpülər və tunellər tikmək 
tələb olunurdu və on milyonlarla, uza-
ğı 100-200 milyon dollar vəsait tələb 
olunurdu. Bunun əvəzinə dəyəri 1,5 
milyard olan Şimal-Cənub avtomobil 
magistralının tikintisi qərara alındı. 
Artıq 4 ildir ki, bu yol tikilir, ancaq o 
hələ də İran-Ermənistan yolunun çətin 
keçiləcək hissəsinə gəlib çatmamış-
dır. Daha 2-3 il lazımdır ki, Zəngəzur 
döngələrinə gəlib çatsınlar”. 

Bu şərhi Bakı-Tbilisi-Qars dəmir 
yolunun açılışından əvvəl yazan 
Gevorkyan isə öz oxucularına istehza 
ilə baş verəcək hadisəni belə çatdı-
rır: “Oktyabrın 30-da çox mühüm 

hadisə baş verəcək. Növbəti belə 
mühüm hadisə isə yaxın illərdə, İranı 
Azərbaycanla birləşdirəcək Qəzvin-
Rəşt dəmir yolu tikilib istifadəyə 
veriləndə baş verəcək”.

Doğrudur, Bakı-Tbilisi-Qars 
dəmir yolunun açılışından sonra 
Ermənistanın hakimiyyət orqanla-
rı regionda iqtisadi cəhətdən ağır 
və çıxılmaz vəziyyətə düşdüklərini 
narazı xalqdan gizlətmək üçün bütün 
vasitələrlə bu yolun heç bir iqtisadi 
səmərə verməyəcəyini, yalnız geosi-

yasi mahiyyət daşıdığını bəyan etsələr 
də, elə öz politoloqları, iqtisadçı 
ekspertləri və ölkələrinin taleyi üçün 
narahat olan bəzi siyasi xadimləri 
onların cavabını verirlər. Məsələn, 
Ermənistanın Milli Təhlükəsizlik Şura-
sının katibi Artur Baqdasaryan bildirir 
ki, Bakı və Ankara bütün vasitələrlə 
regionda antiermənistan siyasəti 
həyata keçirirlər. Bu siyasətin əyani 
nümayişi Bakı-Tbilisi-Qars dəmir 
yoludur.”

Ermənistan Milli Şurasının sədr 
müavini, iqtisadçı ekspert Mikayıl 
Melkumyanın şərhi isə bunun tam 
əksini açıqlayır: “Əlbəttə, bu dəmir 
yolunun indi də, elə əvvəlcədən də 
siyasi əhəmiyyəti böyükdür. Ancaq bu-
nunla belə, iqtisadi cəhətdən də onun 
əhəmiyyəti elə az deyil. Bu dəmir yolu 
gələcəkdə Gümrü-Qars dəmir yolu 
üçün çox ciddi rəqabət yaradacaq ki, 
bu da Ermənistan tərəfi üçün sərfəli 
deyil”.

Sayları az da olsa, məsələyə 
öz ölkəsinin milli maraqları rakur-
sundan baxan erməni politoloqları 
da var. Məsələn, Sarkis Artsuruni 
“1in.am” saytında dərc etdiyi təhlili 
məqaləsində yazır: “Əgər regional 
prosesləri daha qlobal müstəvidə 
araşdırsaq, aydın olar ki, Ermənistanın 
Dağlıq Qarabağ məsələsində sta-
tus-kvonu dəstəkləməsi siyasətinin 
mahiyyətcə heç bir perspektivi yoxdur. 
Bu siyasət bizim ölkəni təcrid edir 
və Ermənistanın daxilində təhlükəli 
demoqrafik konyuktura yaradır. Buna 
baxmayaraq, Ermənistanın fəaliyyətdə 
olan hakimiyyətinin nə Ermənistan-
Rusiya, nə də Qarabağ münaqişəsinə 
münasibətlərinə yeni baxışı da 
heç bir ümid doğurmur. Bu fonda 
Ermənistanın regional təcrid olunması 
günü-gündən reallığa çevrilir.”

BTQ haqqında bu ölkənin 
peşəkar dəmiryolçularından da öz 
obyektiv mövqeyi ilə seçilənlər 
var. Onlardan biri, hələ 10 il əvvəl 
layihənin tamamilə real olduğu-
nu və gerçəkləşəcəyini söyləyən 
Ermənistanın “Apavan” nəqliyyat 
ekspedisiya şirkətinin icraçı direk-
toru Qaqik Ağacanyandır. O, qış 
fəslində qar yağmasından yoxuşlar-
da BTQ-də qatarların hərəkətinin 
mümkün olmayacağı fikrini rədd 
edərək bildirir ki, bu problem Avropa 
ölkələrində necə həll edilirsə, burada 
da eləcə yoluna qoyulacaq. “Yük 
daşıyanlar üçün yükün neçə ölkədən 
keçəcəyinin heç bir fərqi yoxdur. Bu 
gün tranzit yükdaşımalar avtomat 
rejimdə tənzimlənir”. 

Ermənistanın Bakı-Tbilisi-Qars 

dəmir yolundan kənarda qalması, 
bu regional layihənin TRASEKA 
beynəlxalq nəqliyyat proqramına 
salınmasına belə imkan vermədi. 
Lakin, Avropa İttifaqı yeni Bakı-
Tbilisi-Qars dəmir yolu xəttinin açı-
lışını alqışladı. Qurumun Azərbaycan 
nümayəndəliyinin bu münasibətlə yay-
dığı bəyanatda deyilir: “Avropa İttifaqı 
qonşu-əməkdaş ölkələrlə qarşılıqlı 
münasibətlərin yaxşılaşmasına yönələn 
layihələri həmişə dəstəkləyir. Türkiyə 
ilə Bolqarıstan arasında, eləcə də 
Azərbaycanla Mərkəzi Asiya arasında 
nəqliyyat əlaqələrini bundan sonra 
inkişaf etdirəcək bu layihə qədim İpək 
Yolu boyu Avropa ilə Asiya arasında 
sürətli və etibarlı quru əlaqələri təmin 
edəcək. Biz həmçinin analoji enerji 
əlaqələrini təmin edəcək “Cənub” qaz 
dəhlizi layihəsini də dəstəkləyirik”.

Beynəlxalq Kreditorlar 
Təşkilatının prezidenti Robert 
Abdullin Bakı-Tbilisi-Qars dəmir 
yolu haqqında danışarkən yazır: 
“Ümumən, qloballaşma proseslərinin 
dərinləşdiyi, ölkələrin yük axınları 
üçün optimal marşrutlar axtardığı 
bir vaxtda nəqliyyat infrastrukturu 
layihələri tam milli layihələr olmaq 
çərçivəsindən çıxırlar. Ona görə də 
bir-biri ilə qonşu olan ölkələrin iqtisadi 
rəqabətqabiliyyətliliyinin mühüm ami-
li nəqliyyat dəhlizlərinin inkişafı üzrə 
beynəlxalq qərarlar olur. Bu qərarlar 
da öz növbəsində qoyulan investisi-
yaların özünü doğrultması, istismarın 
etibarlılığı və siyasi-iqtisadi risklərdən 
müdafiə prinsiplərinə əsaslanır. Bu 
baxımdan da, reallaşan bu layihə 
Qafqaz regionu ölkələrinin iqtisadi 
inkişafına təkan verəcək, az da olsa 
regional münqişələrə neqativ təsirləri 
azaldacaq”.

Təbii ki, bütün bunlar, mahiyyətcə 
heç nəyi dəyişmir. Çünki BTQ artıq 
reallıqdır və bu dəmir relslər üzərində 
artıq dünyanın onlarca ölkəsinə 
fayda gətirən tranzit yüklər daşınır, 
Bakı, Tbilisi dünyanın logistika 
mərkəzlərinə çevrilir. Ancaq yaxın 
vaxtlarda, deyəsən, bir şey həqiqətən 
dəyişəcək. Erməni xalqı öz ağılsız 
və xəstə təxəyyüllü hakimiyyətindən 
canını qurtarmasa, məmləkətdən 
sərgərdan düşəcək, Ermənistan 
isə “kor bayquş” yox, artıq kor 
dilənçi kimi dünyaya əl açıb, sədəqə 
diləyəcək. 
          
           (ardı var)

İlqar RÜSTƏMOV,  
“Xalq qəzeti”

BAKI-TBILISI-QARS: 
qitələri birləşdirən 

dəmir yolu

 � Bu il ikinci dəfədir ki, Cocuq Mərcanlıya gedirəm.  
Yazın  əvvəlində – martın 16-da bir qrup media nümayəndəsi 
və QHT təmsilçiləri ilə getmişdik. Onda hələ kəndin dağılmış, 
qədim xarabalıqları xatırladan hissəsində  tikinti işlərinə yenicə 
başlanmışdı. Artıq Lələtəpə yüksəkliyi azadlığa qovuşmuşdu və 
oradan asanlıqla vurula bilən  Cocuq Mərcanlının qapıları öz 
sahiblərinin üzünə açılmışdı. İlin əvvəlində gedən işlərin necə 
yekunlaşdığını bilmək həvəsi, məktəbin, məscidin tikilməsi məni 
həyəcanlandırırdı və hər vəchlə ora yenidən getməyə çalışırdım. 
Noyabrın 24-də  tanınmış ictimaiyyətçi, “Müasir İnkişaf” İctimai 
Birliyinin sədri, jurnalist dostumuz  Mübariz Göyüşlü Cocuq 
Mərcanlıya getmək üçün mənə də müraciət etdi və bu təklifi 
sevinclə qəbul etdim. 

Ən böyük sovqat kitabdır
Noyabrın 25-də sübh tezdən AMEA 

Mərkəzi Elmi Kitabxanasının qarşısında 
xeyli təşkilat sədri, jurnalist bir araya 
gəldik. Kitabxanadan Cocuq Mərcanlı 
kitabxanası və məktəbi üçün ayırılan 
vəsaitləri maşına yüklədikdən sonra 
yola düşdük.  Əlbəttə, məktəb uşaqları 
üçün götürdüyümüz digər hədiyyələr 
də var idi. Lakin, içimizdə olan ən 
böyük təskinlik, bizi kitabların müşayiət 
etməsi idi. Çünki kitabsız, mütaliəsiz 
bir cəmiyyətin hansı fəsadlar gördü-
yünü klassik tənqidçilərimiz keçmiş 
zamanlardan  bəri dönə-dönə, böyük 
uzaqgörənliklə yazıblar. XIX əsrdə 

böyük Həsən bəy Zərdabi, Mirzə Cəlil, 
Seyid Əzim bu millətin kitaba olan eh-
tiyacından çox yazırdı. Hələ dahi Sabiri 
demirəm. 

Bizimlə birgə  “Hilal” İctimai Bir-
liyinin sədri Arzuman Abdulkərimov, 
“Birlik” jurnalının baş redaktoru İlqar 
İlkin, Hökməli Bələdiyyəsi sədrinin  
müavini Fərman Salmanlı, “Gənclərə 
Töhfə” İctimai Birliyinin sədri Asim 
Vəliyev və  icraçı direktoru Məhsəti xa-
nım, AMEA Mərkəzi Elmi Kitabxanası-
nın direktor müavini Ruzi Məmmədov 
və həmin qurumun digər  əməkdaşları 
da vardı. Bizimlə birgə ötən ilin aprel 
döyüşlərində və ondan əvvəl düşmən 
arxasına keçərək ən çətin əməliyyatları 
şərəflə yerinə yetirən, gənc, əzmkar 
Qarabağ qazilərimiz Ülfət Həsənov və 

Natiq Mehdiyev də gedirdilər.  Təqribən 
300 kilometrdən çox olan yol uzunu 
ictimai-siyasi, vətənpərvərlik mövzu-
larında  o qədər söhbət etdik ki, vaxtın 
necə keçdiyini bilmədik.  

Artıq Horadiz qəsəbəsinə çatanda 
bölgəyə ilk dəfə səfər edən dostlar 
inanmadılar ki, bu yer vaxtilə işğal-
da olub və Milli Ordumuzun hələ 
1994-cü ildə keçirdiyi  əks-hücum 
əməliyyatı sayəsində azad edilib. İndi 
qəsəbədə həyat qaynayır. Oradan Cocuq 
Mərcanlıya yol alırıq.

“Arazın o tayı da, bu tayı da 
mənim doğma el-obamdır”

Yəqin ki, bu cümləni xatırladınız. 
Bu kəlam görkəmli aktyorumuz Həsən 
Turabovun baş rol aldığı,  çar Rusiyası 
imperializminə, əhalini soyub talayan 
yad və yerli məmurlara qarşı iyirmi 
il mübarizə aparmış Qaçaq Nəbidən 
bəhs edən “Qanlı zəmi” filmindəndir. 
Nəbi Araz çayının  o tayında yaşa-
yan azərbaycanlı kəndlərinin  Qacar 
xanədanının təyin etdiyi ağalardan 
zülm çəkməsinə dözməyərək onlara 
köməyə gedir. Onların bütün istəklərini 
yerinə yetirən qaçağımız kəndxudanı 
sorğu-sual edir. O da əvəzində “Arazın 
o tayı sənə azlıq edirdi, indi bu tayına 
keçirsən” – demək istəyəndə Nəbi onun 
sözünü kəsir və “Arazın o tayı da bu 
tayı da mənim doğma el-obamdır” – 
deyir. “Elin o başı, bu başı olmaz!  

Bunu sırğa elə as qulağından!” Elə 
oradaca bu filmi xatırladım. Çünki 
qonşu İran İslam Respublikası ilə 
sərhədlərimizin düz yanından keçirdik 
və oradan azərbaycanlıların kompakt 
yaşadığı Xudafərin, Ərdəbil, Culfa ma-
hallarına aid kəndləri, əraziləri rahat gö-
rürdük. Qəribə hisslər idi. Cəbrayılın bir 
hissəsinə gedə biləsən, lakin təqribən 
min ilə yaxın Araz çayı üzərindən gəliş-
gediş üçün ən münasib körpü rolunu 
oynayan “Xudafərin  körpüsü”ndən 
keçə bilməyəsən. 

İlk dayanacağımız: məktəb
Artıq kəndin tam hazır olan 

vəziyyətini gördükcə hər birimizin 
çöhrəsi  sevincə qərq oldu. Keçən 
dəfə erməni vandalizminə məruz 
qalmış, evləri dağıdılmış bu kəndi indi 
yaşamaq üçün tam yararlı vəziyyətdə 
gördükdə dövlətimizə olan inamı-
mızdan vəcdə gəldik. Ona görə ki, 
çoxlarının artıq qeyri-mümkün hesab 
etdiyi işğal mifi dağılmış, itirilmiş tor-
paqların birdəfəlik əlimizdən getməsi 
barədə xof tamamilə yoxa çıxmışdı. 
Kənddə həyat qaynayırdı. Məktəbə sarı 
getdiyimiz küçələrin hər birində bizi  
ora-bura qaçan uşaqlar qarşılayır, ilk 
dəfə gördükləri insanlara təbəssümlə əl 
yelləyirdilər. 

Məktəbin qarşısında bizi Cəbrayıl 
Rayon İcra Hakimiyyəti başçısının 
ictimai-siyasi və humanitar məsələlər 
şöbəsi müdirinin müavini Mayıl 
Əliyev, Cocuq Mərcanlı kənd icra 
nümayəndəsi Xanlar Zeynalov, Novruz 
Aslanov adına Cocuq Mərcanlı kənd 
tam orta məktəbinin direktoru Zamin 
Həziyev qarşıladılar.  Dövlətimizin 
diqqət və qayğısı nəticəsində ərsəyə 
gələn və tam müasir standartlara cavab 
verən məktəb kitabxanası və sinif 
otaqları ilə tanış olduq. Məktəbin gənc 
direktoru Zamin müəllim dövlətin 
kəndə olan qayğısı, təhsil ocağının 
əhəmiyyəti, gələcəkdə şagirdlərin sayı-
nın artırılacağı barədə ətraflı məlumat 
verdi. Bakıdan özümüzlə gətirdiyimiz 
kitabları məktəbin kitabxanasına təhvil 
verdik.  

Sonra “Hilal” İctimai Birliyinin 
sədri Arzuman Abdulkərimov təklif 
etdi ki, məktəblilərlə görüşək və onla-
rın hədiyyələrini də təqdim edək. Sö-
zün düzü, məktəb o qədər sakit idi ki, 
şagirdlərin hansı otaqda olması bilin-
mirdi. Nəhayət, balaca cəbrayıllılarla 
görüşdük. Uşaqları salamladıq, onlara 
xoş arzularımızı bildirib, ürək-dirək 

verdikdən sonra, hərəsindən bir şeir 
demələrini xahiş etdik.  Demək olar 
ki, bütün uşaqlar vətənpərvərliyə dair 
şeirlər deyib bizi yenidən kövrəltdilər. 
Hətta şagirdlərdən biri görkəmli 
şairimiz Məmməd Arazın “Ayağa 
dur, Azərbaycan!” şeirini necə ürəklə 
dedisə, bir də baxdıq ki, qazilərimiz 
qarışıq çoxumuz duyğularımıza hakim 
ola bilmirik. Xüsusilə, şeirin

Ayağa dur, Azərbaycan! 
Bunu bizə zaman deyir,
Məzarından baş qaldıran baban deyir 
misraları bizi sözün həqiqi 

mənasında silkələdi. Ona görə ki,  bu 
şeiri bir uşaq deyirdi və onun bizdən 
gözləntisi vardı. Elə bil yenə və daha 
dərindən anladıq ki, hara getsək, nə 
etsək, çiynimizdə, boynumuzda Qara-
bağ boyda yükümüz var və biz bu yükü 
gələcəyimizə miras saxlamamalıyıq. 

Məktəblilərdən ayrılıb  kövrək 
notlarla Allah evinə doğru yan aldıq.

Şuşa məscidinin bənzəri  
Cocuq Mərcanlıda

Bəlkə də bir az mübaliğə sayıla 
bilər, amma 1992-ci ildən öz həqiqi 
sahibinin yolunu gözləyən, qədim 
Gövhər ağa məscidinin əzəmətli bənzəri 
artıq Cocuq Mərcanlıdadır. Bu, bir növ 
düşmənə göz dağıdır– desəm, yanılma-
ram. Addım-addım da olsa bizi Şuşaya 
yaxınlaşdırmağa ümid verən bu məscid 
ətrafdan çox  möhtəşəm  görünür və ora 
yaxınlaşdıqda hamımızı heyrətləndirir. 
Bir vaxtlar əhalisi yurd-yuvalarından 
pərən-pərən düşmüş, evləri yerlə-yeksan 
olan bu kənddə indi azan sədaları eşidi-
lir. Azan nəinki ibadətə çağırışdır, həm 
də özünəqayıdışın rəmzi sədasıdır. İlahi 
ipə sarılmaq üçün verilən bu azan, həm 
də ilahinin Vətəni sevmək, qorumaq, iş-
ğal altında qalan, öz azadlığını gözləyən 
məzarlıqların, türbələrin, sərdabələrin, 
məscidlərin, evlərin, dağların, çayların, 
ağacların, hətta düşmən tapdağında 
inləyən otların hayqırtısını, iniltisi-
ni duymaq üçün  qeyrətə çağırışdır. 
Cocuq Mərcanlıdan yüksələn azan səsi 
bizi özümüzə, sözümüzə bütövlüyə 
qaytarır.  Gümbəzi, minarələri, tikilmə 
üslubu özündən gözəl Cocuq Mərcanlı 
kənd məscidinə baxdıqda Şuşa məscidi 
gözümüzün önündə canlanmaya 
bilməzdi.  Arada elə də böyük məsafə 
yox idi. Bir vaxtlar Qarabağ memarlıq 
ornamentlərini üzərində daşıyan, bütün 
bölgənin fəxarəti olan Gövhər ağa 
məscidinin üslubunu özündə daşıyan 

Cocuq Mərcanlı məscidi indi hər bir 
azərbaycanlını Şuşaya aparacaq mənəvi  
and yerinə çevrilməkdədir. 

Məscidin qarşısında  axund Elman 
Piriyev bizi sevinclə qarşıladı və bu 
müqəddəs məkanın əhəmiyyəti barədə 
danışmağa başladı: “Məscid 50 sot 
ərazidə inşa edilib.  Tikinti sahəsi 556 
kvadratmetrdir. Minarələrinin hündür-
lüyü 26 metrdir.  Məscidin həyətində 
dəstəmazxana, yuat yeri və qazanxa-
na da inşa edilib. Bu qədər nəcib bir 
təşəbbüsün həyata keçirilməsi üçün 
şəxsən dövlət başçımıza minnətdaram. 
Var olsun, dövlətimiz.” 

Doğrusu, bu qədər qonaqların 
gəldiyi bir məkanın cavabdeh şəxsi 
kimi axundun hər bir sualımıza səbrlə 
cavab verməsi diqqətimizi çəkdi.  
Onu da qeyd edim ki, Elman Piriye-
vin nəinki dini dünyagörüşü, İslam 
dininin əsasları və dinimizin şəhidliyə, 
vətənpərvərliyə olan yüksək münasibəti 
barədə bizə verdiyi məlumatlar, həm 
də ictimai-siyasi cəhətdən hazırlıqlı 
fikirləri bizi çox məmnun etdi. Çünki 
məscidlərimizdə bax bu cür dini və 
elmi dünyagörüşə malik, vətənpərvər 
ruhanilərimizin olması çox zəruridir. 
Gələcək nəsillərimizin milli-mənəvi 
dəyərlərimizə sadiq böyüməsində 
məktəblərlə yanaşı, məscidlərimizin də 
mühüm rolu vardır. Bu cəhətdən dövlət 
başçımızın Cocuq Mərcanlı kəndinin 
yenidən bərpa olunması ilə bağlı verdiyi 
sərəncam, ora gözəl yolların çəkilməsi, 
məcburi köçkünlərimizin yüksək təmirli 
evlərlə təmin olunması ilə nəticələnsə 
də, mənəvi dəyərlərin təbliğinin ön pla-
na çəkilməsi mühüm əhəmiyyət daşıyır. 

Bu, həm də Azərbaycan dövlətinin öz 
milli və mənəvi dəyərlərinə göstərdiyi 
ehtiramın təcəssümü sayılmaqla 
yanaşı, 2017-ci il “İslam Həmrəyliyi  
ili”nə verilən ən böyük töhfələrdən 
biridir.  Bu, bir daha onu göstərdi ki, 
ermənilərin işi ancaq vandallıq etmək, 
azərbaycanlıların amalı isə qurub, 
yaratmaqdır. Beləcə, axundun sözünə 
qüvvət verərək, “var olsun dövlətimiz” 
– deyib, geri qayıtmaq üçün məsciddən 
aralanırıq. Lakin, mühüm bir məkanın 
ziyarəti hələ qalmaqdaydı... 

And yerinə çevrilmiş məkan
Qayıdarkən Aprel şəhidlərinin 

xatirəsinə ucaldılmış məkanı ziyarət 
etmək üçün ayaq saxladıq. Ötən 
ilin aprelində azad edilən Lələtəpə 
istiqamətində qəhrəmanlıq göstərərək 
şəhidlik mərtəbəsinə yüksəlmiş xüsusi 
təyinatlılarımızın, sıravi əsgərlərimizin 
abidəsini ziyarət etdik, qarşısına gül 
dəstələri qoyduq, Dövlət himnini 
oxuduq. Əlbəttə, bunlar hamısı bizim 
üçün vacib  və rəmzi məna daşıyan 
addımlar olsa da, Vətənimizin ərazi 
bütövlüyü uğrunda canından keçən 
igidlərimizi geri qaytarmasa da, bir 
növ təsəllimiz idi. Çünki şəkillərdəki 
məğrur baxışlar, nur üzlü çöhrələr hər 
birimizə yaxşı tanış idi. Üstündən artıq 
bir ildən çox zaman keçsə də, sosial 
şəbəkələrdə qədirbilən xalqımız, demək 

olar ki, hər gün onların şanını əziz tutur, 
vətənpərvərlik səhifələri bu oğulları-
mızın şücaətini təbliğ edir. Lakin ən 
təsirli məqam orasıdır ki,  bayaqdan 
gəzib-gördüyümüz yerlərin hamısının 
bu şəhidlərin hesabına olduğunu bilirik, 
lakin onları aramıza qaytarmaq üçün 
əlimizdən heç bir şey gəlmir. Amma bir 
şeyə əminik ki, onlar bizdən daha gözəl 
yerdədirlər, sadəcə biz bunu dərk etmi-
rik. Müqəddəs kitabımızda buyurulduğu 
kimi, şəhidlərə ölü deməyin, onlar 
diridirlər, fəqət siz bunu anlamazsınız...

Beləliklə, gələcəkdə Qaraba-
ğın azadlığı uğrunda yazacağımız 
qəhrəmanlıq salnaməmizin girişi sayılan 
Cocuq Mərcanlı səfərimizi yekun-
laşdıraraq, Bakıya qayıdırıq. Bizim 
oranı ziyarət etməyimizdən daha vacib 
məsələ, kənd haqqında hər şeyin əla 
olmasını, orada işlərin rəvan getdi-
yini, milli-mənəvi ab-havanın hökm 
sürdüyünü sizə çatdırmaq idi. Düşmən 
tapdağında qalan  Qarabağın, Cəbrayılın 
bağrından qopan Cocuq Mərcanlının 
yenidən həyata qayıdışı Şuşanın, Ağ-
damın, Laçının, Zəngilanın, Kəlbəcərin 
və digər yurd yerlərimizin ən yaxın 
zamanda düşməndən təmizlənəcəyinə 
inamımızı bir daha artırdı. 

Hazırladı: 
Anar TURAN,  
“Xalq qəzeti” 

Məqalə Azərbaycan Respublikasının Prezidenti yanında 
Kütləvi İnformasiya Vasitələrinin İnkişafına Dövlət Dəstəyi 

Fondunun keçirdiyi müsabiqəyə təqdim edilir.

Cocuq Mərcanlıdan  
yüksələn azan sədası


